

Dear colleagues,

These are exceptional times. Your safety and that of the public is our top priority as we work in consultation with regulatory authorities, deans and provincial governments to explore different ways to safely deliver the exams and still meet requirements from the medical regulators.

We've received many emails and messages from you and we understand your concerns. We've also appreciated your suggestions on alternative ways to deliver exams and we are exploring all options.

The decision to postpone the spring exams was not taken lightly. However, it became necessary in order to comply with public health directives regarding social distancing and also in recognition of the important role you are playing on the front lines of this pandemic response. The decision to postpone the examination to the fall was made only after close consultation with deans and other key national health-care partners. When this decision was collectively agreed upon, it was felt it would allow residents to focus on the clinical impact of COVID-19.

Provisional licensing

We have communicated with FMRAC who advise us that licensure will be available for those who have not yet written their spring 2020 Royal College examinations due to the COVID -19 situation. With these provisional licenses, you are considered the most responsible physician when caring for patients and you will be able to practise the full scope of your specialty.

Graduating residents will be eligible for a provisional / temporary / restricted license in a Canadian province provided that:

1. they have confirmation that they completed their postgraduate training program in Canada;
2. they have received notice of eligibility to take the certification exam (from the College of Family Physicians of Canada or the Royal College of Physicians and Surgeons of Canada); and
3. they understand that they must take the certification exam at the earliest opportunity.

Supervision under provisional licensing

We have been assured by FMRAC that supervision under restricted licensure is different than residency. Please contact your [medical regulatory authority](#) for more details.

The requirement for certification

At this time, the certification examination has been deemed a necessary final step to certify candidates have all the skills and knowledge needed to be an effective specialist. Assessment within residency programs plays a significant role, but has never been the sole determinant for certification.

The Royal College has a duty to the public to assess and certify the competence of specialist physicians and surgeons. The provincial medical regulatory authorities consider Royal College certification as the highest standard to issue a license for specialty practice and, in many provinces, it's part of a legislative requirement.

Improving our communications

We have made changes to our email management system to improve our ability to distribute updates directly and quickly to all exam candidates. Beginning today, we are committed to providing you with a minimum once weekly email update. If there are major developments, they will be shared as they emerge, and we will review and adjust the frequency of the weekly updates as the situation evolves.

Your questions, comments, and specific suggestions for addressing these challenges continue to be appreciated. We also very much want to thank you for your care of Canadians during this COVID-19 crisis. We know that you are working incredibly hard during an unprecedented time.

The current situation remains very fluid, both in Canada and around the world. We continue to work diligently on your behalf to gain the clarity on exam scheduling and approach required to allow you to focus your attention on caring for yourself and Canadians during this challenging time.

On behalf of the Royal College of Physicians and Surgeons of Canada, thank you for all you are contributing as we work through this pandemic crisis. Please continue to send your suggestions as how we can serve you to ceo@royalcollege.ca.

Susan D. Moffatt-Bruce, MD, PhD, MBA, FACS, FRCSC
Chief Executive Officer / Directrice générale
T 613 730 8177 / 205

Royal College of Physicians and Surgeons of Canada
774 Echo Drive, Ottawa, ON, Canada K1S 5N8
Collège royal des médecins et chirurgiens du Canada
774, promenade Echo, Ottawa (ON) Canada K1S 5N8

Kenneth A. Harris MD FRCSC
Deputy CEO and Executive Director, **Office of Specialty Education**
Directeur général adjoint et directeur exécutif, **Bureau de l'éducation spécialisée**
T 613 730 8177 / 391 T 1 800 668 3740 / 391

Royal College of Physicians and Surgeons of Canada
774 Echo Drive, Ottawa, ON, Canada K1S 5N8
Collège royal des médecins et chirurgiens du Canada
774, promenade Echo, Ottawa (ON) Canada K1S 5N8

Chers collègues,

La mise à jour suivante sera transmise aux candidats aux examens plus tard aujourd'hui.

Cordialement,

Susan D. Moffatt-Bruce, MD, PhD, MBA, FACS, FRCSC
Chief Executive Officer / Directrice générale
T 613 730 8177 / 205

Royal College of Physicians and Surgeons of Canada
774 Echo Drive, Ottawa, ON, Canada K1S 5N8
Collège royal des médecins et chirurgiens du Canada
774, promenade Echo, Ottawa (ON) Canada K1S 5N8

Chers collègues,

Nous traversons une période exceptionnelle. Votre sécurité et celle du public sont nos priorités absolues, et c'est pourquoi nous collaborons avec les autorités, les doyens et les administrations provinciales pour explorer différentes façons d'offrir les examens dans un cadre sécuritaire tout en répondant aux exigences des ordres des médecins.

Vous nous avez fait parvenir de nombreux messages et courriels, et nous comprenons vos inquiétudes. Nous avons aussi pris connaissance de vos suggestions et des solutions que vous proposez pour le déroulement des examens, et sachez que nous explorons toutes les options.

La décision de reporter les examens du printemps n'a pas été prise à la légère. Nous avons toutefois dû la prendre pour nous conformer aux directives de santé publique concernant la distanciation sociale, et aussi pour tenir compte du rôle que vous jouez sur le terrain en réponse à la pandémie. La décision de reporter les examens à l'automne a été prise une fois que nous avons consulté les doyens et autres acteurs clés du réseau national de soins de santé. Lorsque, collectivement, nous avons convenu de prendre cette décision, nous croyions qu'elle permettrait aux résidents de gérer en priorité l'impact clinique de la COVID-19.

Permis provisoires

Nous avons communiqué avec la FOMC, qui nous a indiqué qu'un permis serait octroyé aux candidats qui n'avaient pas encore passé leurs examens du printemps 2020 du Collège royal en raison de la crise de la COVID-19. Avec ce permis provisoire, vous êtes considéré comme le médecin traitant responsable des patients que vous prenez en charge et vous serez autorisé à mettre en application l'ensemble des compétences acquises dans votre spécialité.

Les résidents diplômés pourront obtenir un permis provisoire/temporaire/restrictif dans une province canadienne, à condition :

1. d'avoir reçu la confirmation qu'ils ont complété leur programme de formation postdoctorale au Canada;
2. d'avoir reçu un avis d'admissibilité à l'examen de certification (du Collège des médecins de famille du Canada ou du Collège royal des médecins et chirurgiens du Canada);
3. d'avoir compris qu'ils doivent passer l'examen de certification le plus tôt possible.

Supervision des médecins ayant un permis provisoire

La FOMC nous a confirmé que la supervision des médecins ayant un permis restrictif est différente de la supervision des résidents. Communiquez avec l'[ordre des médecins qui vous représente](#) pour en savoir davantage.

Le critère d'obtention du certificat

À l'heure actuelle, l'examen de certification est considéré comme une étape finale nécessaire pour attester que les candidats ont les compétences et les connaissances requises pour exceller comme spécialistes. Si l'évaluation intégrée aux programmes de résidence compte pour beaucoup, elle n'a jamais été le seul facteur déterminant l'obtention du certificat.

Pour le public, le Collège royal a l'obligation fiduciaire de certifier la compétence des médecins spécialistes et des chirurgiens. Pour les ordres des médecins provinciaux, cette certification constitue la plus haute norme dans l'octroi d'un permis d'exercice dans une spécialité. Dans de nombreuses provinces, il s'agit même d'une exigence législative.

Amélioration de nos communications

Nous avons modifié notre système de gestion des courriels afin d'être mieux en mesure d'envoyer directement et rapidement des mises à jour aux candidats des examens. À compter d'aujourd'hui, nous nous engageons à vous envoyer au moins un courriel par semaine. Tout changement majeur vous sera communiqué au fur et à mesure, et nous adapterons la fréquence de nos mises à jour hebdomadaires selon la situation.

Vos questions, commentaires et suggestions dans les circonstances sont toujours appréciés. Nous tenons aussi à vous remercier de prendre soin des Canadiens durant la crise de la COVID-19. Nous savons que vous travaillez d'arrache-pied en cette période de changement sans précédent.

La situation change constamment, au Canada comme ailleurs dans le monde. En votre nom, nous mettons tout en œuvre pour préciser le calendrier des examens et l'approche privilégiée afin que vous puissiez vous concentrer sur votre bien-être et celui de la population canadienne en cette période difficile.

Au nom du Collège royal des médecins et chirurgiens du Canada, nous vous remercions de votre contribution en cette période de crise. Continuez de nous faire part de vos suggestions sur les façons dont nous pourrions mieux répondre à vos besoins à ceo@collegeroyal.ca.

Susan D. Moffatt-Bruce, MD, PhD, MBA, FACS, FRCSC

Chief Executive Officer / Directrice générale

T 613 730 8177 / 205

Royal College of Physicians and Surgeons of Canada

774 Echo Drive, Ottawa, ON, Canada K1S 5N8

Collège royal des médecins et chirurgiens du Canada

774, promenade Echo, Ottawa (ON) Canada K1S 5N8

Kenneth A. Harris MD FRCSC

Deputy CEO and Executive Director, **Office of Specialty Education**

Directeur général adjoint et directeur exécutif, **Bureau de l'éducation spécialisée**

T 613 730 8177 / 391 T 1 800 668 3740 / 391

Royal College of Physicians and Surgeons of Canada

774 Echo Drive, Ottawa, ON, Canada K1S 5N8

Collège royal des médecins et chirurgiens du Canada

774, promenade Echo, Ottawa (ON) Canada K1S 5N8